
6 el Periòdic d’Andorra

Opinió DIJOUS, 30 DE DESEMBRE DEL 2010

Editorial

Dia històric amb 
epíleg

fins que no hagués entrat a tràmit el 
projecte de llei de l’IVA: l’argument 
era poder fer un debat global de tot 
el paquet legislatiu. Fa unes setma-
nes, CR va soprendre l’opinió públi-
ca en anunciar que preferien deixar 
l’IVA per a més endavant, per a la pro-
pera legislatura i que eren partidaris 
d’ajornar l’entrada en vigor de la im-
posició directa fins a la refosa de tots 

E
l Consell General va apro-
var ahir els tres projec-
tes de llei que estableixen 
l’impost de societats, l’im-
post sobre els beneficis de 

les activitats econòmiques i l’impost 
sobre la renda dels no residents. La in-
troducció de tributs directes a Andor-
ra és un fet històric, com molt bé van 
subratllar ahir en la seva intervenció 
diversos consellers generals i mem-
bres del Govern. Ara bé, és un dia his-
tòric que requerirà un epíleg, ja que 
les lleis d’imposició directa no entra-
ran en vigor fins que no ho faci la llei 
de l’IVA, que molt probablement que-
darà per a la propera legislatura. Tam-

bé per a més endavant quedarà la in-
troducció de l’impost sobre la renda 
de les persones físiques, figura que ha 
de completar el model fiscal.

Ambdues posposicions han estat 
concessions dels socialdemòcrates 
per poder arribar a un acord amb els 
reformistes que permetés tirar enda-
vant la reforma. Ara bé, no totes dues 
són igualment comprensibles: dei-
xar l’IRPF per a una segona fase es-
tava en els plans del Govern des del 
principi de la legislatura; la qüestió 
de l’IVA ha estat més sobrevinguda. 
Els reformistes van negar-se a deba-
tre els tres projectes de llei d’impo-
sició directa que es van aprovar ahir 

L’opinió del diari s’expressa només als editorials. 
Els articulistes exposen postures personals.

tic– el que no s’acaba de comprendre 
és per què el que primer es volia nego-
ciar i votar en bloc ara es vol separar 
entre dues legislatures.

Aquestes consideracions, però, no 
han d’entelar l’amplada de mires i el 
sentit d’Estat que han demostrat tenir 
els dos grans partits per consensuar i 
aprovar aquestes tres lleis. Només ens 
cal desitjar que l’aprovació de l’IVA no 
s’endarrereixi i que sigui la primera 
prioritat del Govern que prengui pos-
sessió després d’uns més que proba-
bles comicis anticipats.

I hi ha, és clar, el posicionament 
del tercer grup de la Cambra: Andor-
ra pel Canvi. El president d’ApC va 
escriure ahir un nou capítol del seu 
mediàtic i erràtic pas per la política. 
Després de dos anys clamant contra 
l’IVA i apostant per un país susten-
tat només per la imposició directa, 
ahir la plataforma va votar contra 
dos dels tres textos que es debatien a 
la Casa de la Vall.

els impostos indirectes actuals en un 
IVA o impost general indirecte. Més 
enllà de la validesa de l’argument re-
formista per negar-se a votar l’IVA ara 
–és un moment, diuen, massa crispat 
i inestable des del punt de vista polí-

mir un compromís que les dures me-
sures adoptades pel seu govern siguin 
suficients i es reserva el dret d’incre-
mentar-les. D’altra banda, no es té no-
tícia que hi hagi una modificació fis-
cal per a les rendes més altes ni que el 
repartiment de bons i gratificacions –
en aquestes mateixes empreses elèc-
triques que reben una nova injecció 
de diners per mitjà d’una pujada in-
creïble de les seves cotes– hagi de ser 
modificada.

Hi ha alguna cosa en l’ambient que 
fa olor de derrota total dels drets dels 
ciutadans. L’assumpció que la dicta-
dura dels països poderosos de la Unió 
Europea i dels mercats no té la menor 
possibilitat, si més no, de ser matisa-
da, ha generat tres sentiments en la 
societat: por, resignació i depressió 
col·lectiva. En realitat són fenòmens 
encadenats. Hi ha por perquè existeix 
la certitud que les coses poden empit-
jorar per a gairebé tots. Hi ha resig-
nació perquè s’està aconseguint que 
s’accepti que les enormes desigual-
tats fiscals i laborals són inevitables. 

I depressió perquè no s’entrelluca en 
l’horitzó cap llum que indiqui que po-
drem revertir aquesta crisi aliena als 
treballadors, als petits empresaris i a 
la immensa majoria dels ciutadans. 
I aquesta depressió immensa i col-
lectiva té a veure amb que se’ns obliga 
a observar que els mateixos que han 
generat la crisi estan aprofitant els 
seus efectes per imposar unes regles 
de joc pròpies d’un capitalisme sal-
vatge que crèiem que era irrepetible.

La posició de José Luis Rodríguez 
Zapatero és numantina. Pretén im-
molar-se personalment en aquest pro-
cés essencialment contradictori amb 
la pretensió de ser socialdemòcrata. 
Crec que hi ha alguna cosa falsa en 
la seva actitud: potser manca un gest 
que la reforma de les pensions pogués 
afectar a les especials condicions que 
tenen ministres i parlamentaris. Pot-
ser una tornada de l’impost de patri-
moni. La seva eficàcia està condensa-
da en les classes més febles. Comença 
a ser sospitós aquest entusiasme que 
ni tan sols pot esperar al 2 de gener. H

L
a major pujada de les tarifes 
elèctriques en més de vint 
anys no s’ha fet esperar per 
ser anunciada fins al dia 2 de 

gener. El Govern de José Luis Rodrí-
guez Zapatero no es veu en la necessi-
tat de dissimular. Amenaça amb can-
viar unilateralment les regles de la 
negociació col·lectiva i el canvi del sis-
tema de pensions. Segueix sense assu-
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que són necessaris i preocupen ac-
tualment a la ciutadania. De vega-
des se’ns fa cas i altres no. És el joc 
de la parrala o encara més un des-
fullar la margarida de forma per-
manent. Queda el rave i destros-
sem la flor. Però cal fer florir mil 
flors cada dia per tal de fer el jardí 
que els ciutadans necessiten. Per a 
això és necessari tenir bona volun-
tat, el que vol dir acceptació de les 
regles del joc i força per tirar en-
davant amb fets i no amb parau-
les. Entre la distància amb els pro-
blemes del carrer i l’administra-
ció del temps es troba el camí de la 
política ben feta. Aquesta s’ha de 
practicar a totes bandes perquè si-
gui eficaç. És molt fàcil de veure, 
però difícil d’entendre pel que es 
poc comprovar.

Ara, una vegada més, sembla 
que les coses es prenen seriosa-
ment. És questió de veure quan 
duren i què passarà després de les 
vacances parlamentàries que co-
incideixen amb una pujada de ge-
ner que serà molt feixuga en tots 
els sentits. Com estem curats de 
tot, estem preparats també per a 
tot. Però si aquesta vegada els re-
sultats fossin positius, seria molt 
d’agrair. H
Periodista

CARLOS

Rosell
Pujol

JOSEP ANTON

El que ens 
espera el 2011

Raül

Andosins


